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فرصت 4ساله دریافت سند رسمی 
املاک قولنامه ای

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: با تصویب 
نهایی قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، 
در مجموع حدود ۴ ســال به مردم برای دریافت اســناد 
رسمی اراضی و املاک قولنامه ای فرصت داده شده است.

حسن بابایی با قدردانی از مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برای تصویب طرح اعتبار بخشی به اسناد رسمی، گفت: 
خوشــبختانه با مطرح شدن طرح الزام به ثبت معاملات 
اموال در جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام و تصویب 
ماده )۱( آن با درایت رئیس و اعضای این مجمع در رفع 
دغدغه های مقام معظم رهبری و رفع مشکلات و موانعی 
اسناد عادی برای جامعه، گفت: قطعاً یکی از آثار خوب این 
تصویب و نهایی شدن این طرح، حاکمیت بهداشت قضایی 
و حقوقی در بحث تملک، خرید و فروش و معاملاتی است 
که در مورد اموال غیرمنقول انجام می شود و دغدغه های 
مردم و حاکمیت در بحث این نوع معاملات کاهش خواهد 
یافــت.وی با تأکید بر اینکه هیچ گونه نگرانی برای مردم 
جهت اراضی و املاک قولنامه ای آن ها وجود ندارد گفت: 
با تصویب نهایی قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیرمنقول، ســازمان ثبت مکلف است سامانه ای را فعال 
کند و در این ســامانه مالکین اراضی و املاک قولنامه ای 
باید مدارک و مستندات مالکیت خود را با مهلت دو ساله 
بارگذاری کنند و دو سال بعد از بارگذاری مستندات نیز 
فرصت دارند که نسبت به دریافت سند اقدام کنند و در 
مجموع حدود ۴ سال به مردم برای دریافت اسناد رسمی 

اراضی و املاک قولنامه ای فرصت داده شده است.

واکنش زاکانی به عدم ثبت رقم 
1۷000میلیاردی در سامانه شفافیت

شهردار تهران به عدم ثبت رقم ۱۷ هزار میلیارد تومان 
در ســامانه شــفافیت شــهرداری تهران واکنش نشان 
داد و گفــت: ایــن ۱۷ هزار میلیــارد تومان فاصله بین 
تخصیص اولیه اعتبار با گام سوم یعنی به هزینه نشاندن 
پروژه هاست. به همین دلیل در طول سال مالی دولت و 
دستگاه های اجرایی پایان اردیبهشت ماه برای نشستن 
هزینه در حساب ها مشخص می شود.علیرضا زاکانی در 
حاشیه آیین بهره برداری از زیرگذر کوهک و راست گرد 
پل گلها در جمــع خبرنگاران گفت: یکی از موضوعاتی 
که بر آن تاکید  می شود توسعه زیرساخت های عمومی 
شهر و افزایش ناوگان حمل و نقل عمومی است. بر همین 
اساس به کیفی سازی و برقی سازی نیز توجه ویژه داریم. 
مسیری برای شهر تهران هموار شده که دو هزار و ۵۰۰ 

دستگاه اتوبوس از داخل کشور خریداری کنیم.

 80 هزار نفر یک روزه 
گواهینامه موتور گرفتند

رئیس پلیس راهور فراجا اعلام کرد که تاکنون بیش از 
۸۰ هزار نفر گواهینامه آسان موتورسیکلت را در سراسر 
کشور دریافت کرده اند.سردار ســید کمال هادیانفر در 
شــهرک آزمایش برگزار شــد، گفت: آمارهای ما نشان 
می دهد که نزدیک ۴۰ میلیون وســیله نقلیه در کشور 
وجود دارد و این آمار هر ســاله در حال افزایش اســت. 
به عبارتی دیگــر می توان گفت که به ازای هر دو ایرانی 
یک وســیله نقلیه در معابر داریم. از ایــن تعداد  ۱۲.۵ 
میلیون دستگاه از وسایل نقلیه موتورسیکلت است.وی 
با بیان اینکه موتورسیکلت سواران و ایمنی آنان یکی از 
دغدغه های جدی پلیس است، گفت: طبق بررسی های 
انجام شده بیش ۸۵ درصد از موتورسواران از این وسیله 
برای امرار معاش خود استفاده می کنند. به همین دلیل 
نیز ما باید ملاحظاتی را در مورد آنان مدنظر قرار می دادیم 
از جمله اینکه موتور وســیله کار و زندگی این افراد بود.  
به همین دلیل نیز تصمیــم گرفتیم تا بحث آموزش و 
قانونمندشدن رانندگی موتورسواران را در دستورکار قرار 
دهیم.رئیس پلیس راهور فراجــا با بیان اینکه از حدود 
۱۲.۵ میلیون موتورســوار، حدود شش میلیون و ۸۰۰ 
هزار نفر، گواهینامه مربوط به موتورســیکلت را ندارند، 
گفت: برابرقانون وقتی این افراد گواهینامه نداشته باشند، 
از یکسری از خدمات نظیر بیمه هم  محروم خواهند شد 
و اگر خــدای نکرده تصادفی کنند، امکان بهره مندی از 
آن برایشــان وجود ندارد. علاوه بــر آن رانندگی بدون 
گواهینامه نیز جرم است.وی افزود: در همین راستا نیز ما 
طرح اعطای یک روزه گواهینامه به موتورسیکلت سواران 
را در دســتورکار پلیس راهور قرار دادیم تا بر اساس آن 
افرادی که دارای موتورســیکلت بوده اما فاقد گواهینامه 
هستند با هزینه ای معادل نصف یا حتی یک سوم هزینه 
قبلی به مراکز آموزشی منتخب مراجعه کرده و گواهینامه 
خود را دریافت کنند. این طــرح در حال حاضر در ۲۳ 
استان کشور درحال اجراست و بالغ بر ۸۰ هزار نفر گواهی

توضیح وزارت بهداشت درباره بازدید 
وزیر از اتاق های زایمان

روابط عمومی وزارت بهداشــت دربــاره پخش تصویر 
نوزاد تازه متولد شــده در روز افتتاح بیمارستان فردیس 
توضیح داد.روابط عمومی وزارت بهداشــت در این باره 
آورده است:» یوســف سلامی، خبرنگار صدا و سیما در 
حین بازدید وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی  از 
پنج اتاق عمل جراحی بیمارستان تازه افتتاح شده شهید 
سلیمانی فردیس، در یکی از این اتاق های عمل حاضر 
شده و ضمن به تصویر کشیدن نوزادی تازه متولد شده 
در گوشه ای از اتاق عمل با وزیر بهداشت مصاحبه کرده 

است. در این خصوص نکات ذیل قابل یادآوری است:
۱. بازدیــد و حضور یاد شــده در اتاق عمل جراحی ) و 
نه اتاق زایمان ( با رعایت کامل ضوابط شــرعی و شیوه 
نامه های بهداشتی پس از اتمام عمل جراحی سزارین و 

وقوع تولد نوزاد صورت گرفته است؛ نه در حین آن.
  ۲. به تصویر کشــیدن نوزاد از ســوی خبرنگار، با اخذ 

رضایت قبلی از خانواده بیمار بوده است.
۳. در حین بازدید و تصویر برداری، هیچ گونه  مواجهه ای 

با مادر نوزاد صورت نگرفته است.«

حاشیه

همدلی| حمید رضا خالدی: بعد از معلق ماند 
تصویب جزئیات لایحه تشکیل سازمان مهاجرت 
در مجلس و درخواســت ایران از افغانستان برای 
بازگرداندن اتباع آنها به این کشور، به نظر می رسد 
موج جدیدی از مقابله با افغان ها از ســوی مردم 
به راه افتاده باشــد. از جمله  مدیرکل امور اتباع و 
مهاجرین خارجی اســتانداری کرمانشاه که رسما 
اعــلام کرده بود؛ ورود اتباع افاغنه به ۱۶ اســتان 

کشور و از جمله کرمانشاه ممنوع است.
درباره تعداد مهاجران افغانســتانی در ایران آمار 
مختلفی وجود دارد؛ کمااینکــه چندی قبل بود 
که در یک خبر رسمی اعلام شد؛ از ۳۰۰ زایمان 
یک بیمارستان فارس در سال ۱۴۰۱، ۲۹۷ مورد 
توسط افغان ها بود.  این آمار البته از سوی فعالان 
حوزه مهاجرت نیز تایید شده است و آنها نیز آمار 
مهاجران افغــان در ایران را بین ۸ تا ۱۰ میلیون 
نفر عنوان کــرده اند. آماری که گرچه هنوز رد یا 
تکذیب نشده اما، چنانچه درست باشد به این معنا 
خواهد بود کــه در ایران تقریبــا از هر  ۹ تا ۱۰ 
نفر یک نفر افغان اســت! همین موارد باعث شده 
تا بســیاری از شهروندان و رسانه ها چه در فضای 
مجازی و چه در رسانه هانسبت به افزایش بیش از 

حد افغان ها در ایران واکنش نشان دهند. 
آماربازی به سبک مسئولان

آمار سازمان بین المللی مهاجرت نشان می دهد در 
ســال ۱۴۰۰ اختلاف آمار بین افغان هایی که به 
ایران آمده انــد و آنها که از ایران رفته اند یا اخراج 
شــده اند، حدود ۴۳۸ هزار نفر اســت، یعنی این 
تعداد افغان به مهاجران در ایران اضافه شــده اند. 
این همان سالی است که در تیرماهش طالبان در 
افغانســتان به قدرت رسیدند و مهاجرت افغان ها 
به ایران زیاد شــد. آمار دیگر این ســازمان نشان 
می دهد در هفته دوم فروردین ۱۴۰۱ یعنی زمانی 
که هنوز طالبان قدرت نداشــتند، حدود ۳۷ هزار 
افغان به ایران آمده اند؛ یعنی روزانه تقریبا ۶ هزار 
نفر کــه در کل، تنها نزدیک به ۳ هزار نفر از آنها 
مدرک شناسایی داشته اند. ۲۳ هزار نفر هم از ایران 
به افغانستان برگشته اند، یعنی در یک هفته، ۱۴ 
هزار نفر به افغان های مقیم ایران اضافه شــده اند، 
تقریبــا روزانه ۲ هزار نفر. این در حالی اســت که 
حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس سابق کمیسیون 
امنیت ملی مجلس دهم گفته بود روزانه ۱۰ هزار 
افغان به ایران وارد می شــود. احمد وحیدی، وزیر 
کشور هم تیرماه امسال گفته بود برآوردها درباره 
تعداد مهاجران افغانســتانی در ایران بیشتر از ۵ 

میلیون نفر است.
گرچه علیرضا زاکانی، شــهردار تهران چند هفته 
قبل اعلام کرده که فقط در تهران حدود ۲ میلیون 
افغان وجود دارد. آماری که اگر درست باشد نشان 
می دهــد که آماری ۸ تــا ۱۰ میلیونی افغان  های 

داخل ایران چندان هم دور از ذهن نخواهد بود.
دروازه ورود به اروپا و ترکیه

گروهی از کارشناســان و منتقــدان بر این باورند 
که ورود افغان ها به ایران به واسطه رسیدنشان به 
ترکیه و اروپا است. آن هایی که پولدارند یا مدتی 
در این اســکان غیر قانونی دارند تا پول سفرشان 
را بــه ترکیه و اروپــا فراهم کنند، امــا به دلیل 
شــرایط اقتصادی ایران و کاهــش ارزش ریال به 
دلار و یورو، آنها سال ها در ایران می مانند، ازدواج 
می کنند، دارای چند فرزند می شــوند و سپس به 
کشورهای غربی ایران می روند و ایران را بسیاری 
از آســیب های اجتماعی که برجا گذاشته اند برجا 
می گذارند. قانون تابعیــت فرزندان با مادر ایرانی 
که در سال ۱۳۹۸ به تصویب نمایندگان مجلس 
پیشــین رسید، نشان از این واقعیت دارد و  طبق 
آمارها تا آبان سال گذشته، از بین حدود ۱۰۵ هزار 

متقاضی تنها ۱۴ هزار نفر توانسته اند بر اساس این 
قانون به شناسنامه دست پیدا کنند. چندی قبل 
نیز در یک خبر رسمی اعلام شد؛ از ۳۰۰ زایمان 
یک بیمارستان فارس در سال ۱۴۰۱، ۲۹۷ مورد 
توسط افغان ها بود.  این آمار البته از سوی فعالان 
حوزه مهاجرت نیز تایید شــده اســت. آماری که 
گرچه هنوز رد یا تکذیب نشده اما، چنانچه درست 
باشد به این معنا خواهد بود که در ایران تقریبا از 
هــر  ۹ تا ۱۰ تولد در ایران یک نفر افغان اســت! 
همین موارد باعث شده تا بسیاری از شهروندان و 
رســانه ها چه در فضای مجازی و چه در رسانه ها 
نســبت به افزایش بیش از حــد افغان ها در ایران 
واکنش نشان دهند یا در شهرهای مختلف دست 
به اعتراض بزنند. ویدئوهای منتشرشده در فضای 
مجازی اعتراض شهروندان مقابل استانداری های 
کردستان و شیراز برای ورود بیش از اندازه افغان ها 
به ایــران بود. در این میان ترکیــه بیش از ایران 
به خطرات این موضوع پی برد و با ســاخت دیوار 
۱۴۴ کیلومتری در مــرز ایران-ترکیه در طی دو 
ســال )۹۶-۹۸( از ورود غیــر قانونی مهاجران به 
اســتان های ایغدیر و آگری و دیوار ۶۳ کیلومتری 

در مرز استان وان با ایران جلوگیری می کند.
دو نظریه مختلف

جدیدتریــن  از  یکــی 
اظهار نظرهــا در مورد 
ایران،  به  افغان ها  ورود 
بر  اخباری  انتشــار  به 
می گردد که براســاس 
آن، مــوج جدیــدی از 
ورود افغان ها از مرزهای 
شمال شرق وارد مشهد 
برمبنــای  می شــوند. 
این خبر این دســته از 
مهاجران را افغان هایی 
که  می دهند  تشــکیل 
جزو نظامیان این کشور 
هســتند. موضوعی که 
باعث شده تا بسیاری از 

کاربران فضای مجازی ابراز نگرانی کرده اند که این 
افغان ها برای ساماندهی وارد مشهد شده اند. با این 
حال »عبدالحمید نورزایی« پژوهشگر افغانستانی 
در این زمینه گفته اســت؛ موضوع ســاماندهی 
افغان ها برای حضور در جنگ اوکراین در مشهد را 
شنیده ام و مسئله ای است که باید بررسی شود. در 
صورتی که این موضوع صحت داشته باشد خلاف 
قوانین است. او درباره  شنیده ای دیگر درباره حضور 
نیروهای طالبان در ایران پیش از روی کار آمدن 
مجدد آنها در افغانستان نیز می گوید که بهتر است 

این سوال را از مسئولان طالبان بپرسید!.
در ادامــه این رویه چندی قبل اعلام شــد که به 
افاغنــه ایرانی کارت ملی و شناســنامه می دهد! 
موضوعی که وزیر کشــور در واکنش به آن گفت: 
مــا فقط به اتباع قانونی کارت ملی و شناســنامه 
می دهیــم. با ایــن وجــود انتشــار تصاویری از 
کارت  های ملی افاغنه غیر مجاز در فضای مجازی 
باعث شده تا همچنان این اخبار ادامه داشته باشد.

حالا اما موضــوع به حدی بالا گرفته که مدیرکل 
امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری کرمانشاه 
که رسما اعلام کرده بود؛ ورود اتباع افاغنه به ۱۶ 

استان کشور و از جمله کرمانشاه ممنوع است.
»حمزه ســلیمانی« در گفت وگویی به مشارکت 
پلیس امنیت عمومی، اداره اجرائیات شــهرداری 
و سایر دســتگاه  های ذیربط در اجرایی شدن این 
طرح اشــاره کرد و افزود: طی اجرای این طرح ها 
تاکنون تعداد قابل توجهی از کارگران افاغنه و نیز 
تعدادی از کارفرمایان متخلف و بی تعهد که اقدام 

به بکارگیری آنها کرده بودند، دستگیر شدند.
در عین حال گروهی دیگر معتقدند که بالاگرفتن 
موج ورود افغان ها به ایران به انتخابات بر می گردد 
و اینکه قرار است با صدور روادید رسمی و کارت 
هویت بــرای آنهــا، زمینه برای حضــور آنها در 
انتخابات و بالا رفتن آمار شرکت کنندگان فراهم 
شــود. و بالاخره گوهی دیگر مدعی    اندکه با توجه 
به ســیر نزولی کاهش جمعیت و خطر پیرسالی 
کشور است که دولت از ورود مهاجران با هدف بالا 
بردن آمار جمعیتی وارد کشوراســتقبال می کند.  
ادعاهایی که باز هم هنوز نه تایید و نه رد شــده 

است!
بــا این حال، وزیر کشــور در واکنش به این خبر 
بدون اشــاره به دلایل ایــن ممنوعیت گفت: این 
ممنوعیــت موضوع جدیدی نیســت و در برخی 
اســتان ها اتباع نباید حضور پیدا کنند. در بعضی 
از نقاط از قبل هم همینطور بوده و برخی مناطق 
مشخص شده که در آنجا اتباع حضور پیدا نکنند 
و این موضوع نیز در ادامه همین مســئله است و 
موضــوع جدیدی قلمداد نمی شــود. این نقاط از 
قبل معلوم شده که در برخی استان ها اتباع نباید 
حضور پیــدا کنند این موضوع نیز در ادامه همان 

مسئله است.
به گفته وی، اســتان هایی 
برای  کامــل  به طــور  که 
اقامت شهروندان افغانستان 
شــامل  هســتند،  ممنوع 
آذربایجــان  اصفهــان، 
غربی،  آذربایجان  شــرقی، 
کردستان،  زنجان،  اردبیل، 
لرستان،  ایلام،  کرمانشــاه، 
 ، ی ر بختیــا ل و محا ر چها
 ، حمــد ا یر بو یه و کهگیلو
سیستان   مازندران،  گیلان، 
بلوچســتان، هرمزگان و  و 

همدان می شود.
فرصت،  بــه  تهدیــد 

چگونه؟
دوشــنبه دهم مهرماه در جلســه علنی مجلس 
شــورای اســلامی »محمدتقی نقدعلی« نماینده 
خمینی شهر در تذکری شفاهی خاطرنشان کرد: 
»بحث اتباع خارجی در شهرســتان ها به ویژه در 
حوزه آموزش و پرورش امنیت را تحت تاثیر قرار 
داده است.« وی این ســوال را مطرح کرد که آیا 
نظــام در مورد اتباع خارجــی  تصمیمی خواهد 
گرفت؟ این نماینده مجلس در پایان ســخنانش 
خطاب به قالیباف گفت: »از رییس مجلس انتظار 
دارم توضیحــی ارائه کنند.« روزنامه هم میهن نیز 
بر لزوم شفاف ســازی درباره مهاجــران افغان در 
ایران تاکید کرده اســت و نسبت به عواقب انفعال 
دولــت در این زمینه هشــدار داده و نوشــته در 
همه کشــورهای دنیا تا جایی که به اتباع خارجی 
مربوط می شــود، نقش اصلــی مدیریت بر عهده 
وزارت امور خارجه است، ولی ظاهراً در ایران این 
وزارتخانه مجری صرف اســت.«  اما علیرضابیگی 
عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شورا ها در 
مجلس معتقد است که: »باید از برخورد احساسی 
در مواجه با مساله مهاجرین پرهیز کرد. با توجه به 
ابعاد وسیع مهاجرت ضروری است که یک لایحه 

جامع در این حوزه دنبال شود.«
 وی در ادامه گفته هایش می افزاید: »بهتر اســت 
لایحه جامعی از سوی دولت در بحث ساماندهی 
اتباع خارجی دنبال شــود و پختگی و سنجیدگی 
آن به قدری باشــد که بتواند عوارض مهاجران را 
به یک فرصت تبدیــل کند. با توجه به این که در 
ســال پایانی مجلس یازدهم بوده به نظر می رسد 

فقط طرح هــا و لوایحی کــه دو فوریت آن ها به 
تصویب رسیده است در دســتورکار مجلس قرار 
گیرد. کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها طرح 
تشکیل سازمان ملی اقامت را تهیه و بررسی کرد 
و کلیات آن در مجلس به تصویب رسید. اما دولت 
نیز نقطه نظراتی در این خصوص دارد. لازم است 
یک کار حساب شــده و منسجم برای ساماندهی 
مهاجــران و اتباع خارجی انجام شــود. باتوجه به 
اینکه مقام معظم رهبری تاکید داشتند که مجلس 
محور کار خود را برمبنای لوایح قرار دهد، از آنجا 
که دولت از همه جهات با این موضوع درگیر است 
و بدنه کارشناســی قوی دارد بهتر است در بحث 
اقامــت که ابعاد اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و 
امنیتــی را در برمی گیرد یک کار جامع در قالب 

لایحه دنبال شود.« 
واکنش های مردمی

این امواج به همراه انتشار اخبارهای معتددی در 
ماه  های اخیر در مورد مشکلات و حوادث مختلفی 
که توسط اتباع خارجی باعث شده تا موج جدیدی 
از واکنش ها به حضور آنها در کشــور به راه افتاد 
بطوریکه فیلم  های بســیاری از شهرهای مختلف 
ایران در مورد اخراج افغان ها توســط شهروندان 
این شــهرها در فضای مجازی منتشــر می شود. 
شــهرهایی که مهمترین آنها کردستان و شیراز 
بوده انــد. واکنش هایی که باعث شــد تا دولت 
نیز به بهانه  های مختلــف مخالفت خود با حضور 
افغان ها و بخصوص افغان  های غیرقانونی  در ایران 
را اعلام کند. گرچه به نظر می رســد این اظهارات 
دولتی ها تــلاش می کند تا اندک اندک و با حفظ 
تکریم و تاکید بر لزوم حفظ ارتباط بین دو کشور، 
همنوا با مردم فکری برای افزایش بی رویه افغان ها 
بکنند. کمااینکه بهادری جهرمی سخنگوی دولت 
در همیــن زمینه گفت: مردم افغــان با ما پیوند 
ناگسســتنی دیرینه زبانی، فرهنگی، جغرافیایی 
و ... دارند. دولت ســیزدهم با مهاجرت غیرقانونی 
مخالــف اســت و نظــارت می کنــد از ورود آنها 
جلوگیری کند. اتباعی که قانونی در کشور هستند 

ساماندهی می شوند.
همچنین در دیدار ســید حسن مرتضوی، معاون 
سفارت ایران با مولوی محمد نبی عمری، معاون 
وزارت داخلــه حکومت سرپرســتی افغانســتان 
دیدار کرد. در این دیدار ایران خواســتار بازگشت 

مهاجران افغان به کشورشان شد.
پاسخ مرجع تقلید افغان

این رخدادها و موضع گیری ها در نهایت به جایی 
رسیده که آیت الله »محمدباقر بهسودی« مرجع 
تقلید شیعیان افغانستان چندی قبل  در گفت و 
گو با ســایت »جماران« ضمن تشکر از ایرانی ها 
گفته اســت؛ باید یــادآوری هم بکنیــم که این 
مهاجرین همواره در کنار مردم جمهوری اسلامی 
ایران از ابتدا تا انتها بوده اند؛ از ابتدای دفاع مقدس 
که وقتی جنگ تحمیلی بر ایران شروع شد، این ها 
در کنار برادران ایرانــی خود بودند. همچنین در 
مســأله سوریه که در قالب لشــکر فاطمیون این 
مهاجرین همسو و کمک کار بزرگی برای جمهوری 
اسلامی ایران بودند؛ به اعتراف مسئولین بلندپایه 
جمهوری اسلامی ایران، نقش مهمی را در پیروزی 
سوریه همین گروه فاطمیون افغانستانی داشتند. 

البته در کنارشــان برادران پاکستانی و عراقی هم 
بودند و رأس امور همه شــان نیز خود مســئولین 
جمهوری اســلامی ایــران بودند، ولــی این ها به 
عنوان یک گروهــی که در آنجا مقاومت کردند و 
ســختی ها را تحمل کردند و شهیدان زیادی هم 
دادند، در کنار جمهوری اسلامی ایران فعالیت ها و 

دستاوردهای چشم گیری داشتند.
وی ادامــه داده؛ مهاجرین افغانســتانی در داخل 
جمهوری اســلامی ایران نیز همواره سخت ترین 
کارها را با کم ترین دستمزد و بدون امتیازها انجام 
داده اند؛ کارهایی که بیشتر آن ها را برادران ایرانی 
حاضر نبودند با این دســتمزد کم و بدون امتیاز 
انجام بدهند. این بندگان خدا نه بیمه هستند و نه 
حمایتی از سوی نهادی و سازمانی می شوند؛ اگر 
یک حادثه ای برای این ها پیش بیاید، کدام کسی 
نیســت که آن ها را حمایت کرده و جبران حادثه 

برای شان کند.
یکی دیگــر از اظهار نظرها در مــورد ورود اتباع 
جدید افغان به ایــران به این موضوع برمی گردد 
که گفته می شــود دولت به این دلیل اجازه ورود 
آنها را می دهــد که این افراد بــرای تقویت آمار 
جمعیتی و مقابله با دشــمنان احتمالی به کشور 

آورده می شوند.   
اظهار نظری که آیت الله محمدباقر بهســودی نیز 
تلویحا به آن اشــاره کرده و گفته اســت؛ مسلّم 
است که اگر این ها در کنار هم باشند، یک نیروی 
عظیمی هستند که خیلی کارها را این ها می توانند 
در کنار هم انجام بدهند؛ یعنی اتحاد و همسویی 
پنج شــش میلیون مهاجر با جمهوری اســلامی 
ایران و همچنین حمایت جمهوری اسلامی ایران 
از این پنچ شــش میلیون نیروی فعال و کارآمد، 
مسلم است که این بسیار یک نیرو و قدرت مؤثری 
را به وجود می آورد که اگر شرایط ایجاب بکند، در 
یک مواقعی می شود خوب از این ها استفاده کرد. 
ولی دشمن می خواهد که زمینه های این استفاده 
را و آینــده را از این ها بگیــرد و این ها را به جان 
همدیگر بیندازد و این ها را به همدیگر بدبین بکند 

تا نتوان دیگر از این نیروی عظیم استفاده کرد.
نکته قابل تامــل دیگر که حکایــت از نگاه ویژه 
مسئولان افغان به تشکیل سازمان ملی مهاجرت 
در ایران را می توان از بخش دیگری از سخنان این 
مرجع افغان برداشت کرد. جایی که وی می گوید: 
خود مســئولین جمهوری اسلامی ایران و کسانی 
که در ســطح بالای اداری است، خودشان اعتراف 
می کنند که مهاجرین افغانســتانی هیچ مشکلی 
برای ما ندارند. الآن هم که الحمد لله این ها تنظیم 
شــده است و یک نهادی نیز به نام »سازمان ملی 
مهاجرت« از طریق ریاست جمهوری اسلامی برای 
سروســامان دادن به مهاجرین آماده شده تا همه 
این ها را تحت پوشش اداری واحد قرار دهند، دیگر 
کدام مشــکلاتی نیز جمهوری اسلامی را از ناحیه 

این ها تهدید نمی کند.
به هر تقدیر هنوز ســوالات بســیاری در مورد 
حضور اتباع بیگانه در ایران وجود دارد. از جمله 
اینکه چــرا باید در بین تمامی اســتان ها فقط 
در  های ۱۶ اســتان به روی اتباع بیگانه بســته 
باشــد؟ یا اینکه سیاســت دولت در قبال این 

مهاجران غیرقانونی چیست؟

همدلی به بهانه ممنوعیت ورود اتباع بیگانه به 16 استان گزارش می دهد: 

سیاست دو گانه در قبال اتباع بیگانه!

همدلی| بعد از هشــدار سازمان بازرسی کل 
کشــور به ســازمان حفاظت محیط زیست 
،رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم با تاکید بر 
اینکه این سازمان همیشه به وظایف خود در 
زمینه قانون هــوای پاک به خوبی عمل کرده 
است، اظهار کرد: دستگاه های مسئول باید به 

خاطر عدم تحقق این قانون پاسخگو باشند.
طی روزهای گذشــته اخباری درباره هشدار 
ســازمان بازرســی کل کشــور به ســازمان 
حفاظــت محیط زیســت در زمینه »مغفول 
ماندن اقدامــات زیربنایی در اجــرای قانون 

هوای پاک« منتشر شده است.
»داریوش گلعلیزاده« در گفت و گو با ایســنا 
درباره هشدار ســازمان بازرسی کل کشور به 
سازمان محیط زیست اظهار کرد: طبق ماده 
۲ قانون هوای پاک،  ســازمان حفاظت محیط 
زیست بر حسن اجرای این قانون نظارت دارد 
و بازرسی کل کشور به این موضوع ورود کرده 
که بگوید ســازمان محیط زیســت به وظیفه 

نظارتی خود به خوبی عمل نکرده است.
وی افزود: ابزار نظارتی سازمان محیط زیست 
چند مورد اســت که از جملــه آن ها می توان 
به پیگیری اجرای تکالیف توســط دستگاه ها، 
دریافت گزارش، رصد و بررســی گزارش های 
ارائه شــده، ارائه گــزارش دوره ای به دولت و 
نهادهای نظارتی، آسیب شناسی گزارش ها و 
... اشاره کرد. سازمان محیط زیست تمام این 
موارد را انجام داده اســت و حتی یک سامانه 

نظارت بر قانون هــوای پاک را طراحی کرده 
و گزارش ها را به صورت مســتند از ســامانه 

دریافت می کند.
رئیس مرکــز ملی هوا و تغییــر اقلیم تاکید 
کرد: ســازمان حفاظت محیط زیست وظایف 
خــود را به خوبی انجام داده  اســت و مبنای 
بازرسی  نظارتی، ســازمان  نهادهای  عملکرد 
کل کشور، دیوان محاسبات، کمیسیون اصل 
۹۰ و دادســتانی گزارش های اولیه ای اســت 
که ســازمان حفاظت محیط زیست به آن ها 
داده است و اگر دستگاه و نهادی تحت عنوان 
ترک فعل به مراجع قضایی معرفی می شــوند 
بر اســاس اطلاعات و گزارش هایی است که 

سازمان محیط زیست ارائه می کند.
 وی افزود: ســازمان حفاظت محیط زیست 
»دلایل« عدم تحقــق وظایف را نیز در قالب 
گزارش هایی ارائه داده بنابراین کلیه اقداماتی 
که نیازمند نظارت بر اجرا باشــد را ســازمان 
حفاظت محیط زیســت انجام داده است. بر 
اساس بررســی های متعددی که انجام دادیم 
حداکثــر ۱۰ درصد از تکالیــف اثربخش در 

قانون هوای پاک اجرا شده است.
بــه گفتــه گلعلیــزاده، دســتورالعمل ها و 
آیین نامه هایی همچــون آلودگی صوتی تهیه 
نشد و شــبکه پایش امواج صدا شکل نگرفت 
که این ها مشکل ما نیست اما در اجرای قانون 
هوای پاک تاثیر گذاشت. چند موضوع اساسی 
طی آخرین جلسه در دیوان محاسبات مطرح 

شــد که به دنبال همه رسی نیستیم بلکه به 
دنبال مهم رسی هستیم. بر این اساس تکالیف 
اصلی با توجه به منابع کشــور که امکان اجرا 
وجود دارد و سهل الوصول تر است در اولویت 
قــرار دارد.وی ادامه داد: از جمله این تکالیف 
می توان به توســعه و نوسازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی که متولی آن سازمان دهیاری ها 
و شــهرداری های وزارت کشور است، توسعه 

انرژی هــای تجدیدپذیــر که جــزو تکالیف 
وزارت نیرو است، ارتقای کیفیت سوخت که 
وظیفه وزارت نفت است، از رده خارج کردن 
خودروهای فرسوده که وزارت راه و شهرسازی 
و ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت در این 
زمینه تکلیف است اشاره کرد که مسئولیت از 

رده خارج کردن خودروهای فرســوده از سال 
گذشــته به وزارت صمت واگذار شده است.

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم افزود: این 
موضوعات اساســی عموماً یا اجرا نشده اند یا 
به قدری ضعیف به آن ها عمل شــده  است که 
بر کاهش آلودگی هوا تاثیرگذار نبوده اند. در 
این جهت ما گزارش های لازم را ارائه داده ایم 
و در مواقعی که نیاز بوده تا سازمان حفاظت 
محیط زیست آیین نامه های اجرایی را اصلاح 
کنــد، این اقدام انجام شــده اســت بنابراین 
می توان ادعا کرد که سازمان حفاظت محیط 
زیست در حد توان به وظایف خود عمل کرده 
است و دســتگاه های مسئول باید پاسخگوی 

تکالیف محقق نشده خود باشند.
وی درباره دلایل عدم تحقق این قانون اظهار 
کــرد: از جمله دلایل عــدم تحقق این قانون 

می تواند عدم تامین اعتبارات و امکانات لازم 
همچنین محدودیت های ناشی از تحریم برای 
دسترسی به فناوری های روز به ویژه در حوزه 
فناوری هــای مرتبط با کاهــش آلایندگی و 

ارتقای استاندارد خودروها باشد.
 گلعلیزاده در پایان تصریح کرد: علاوه بر این 
تکالیف دوگانگی هایی نیز وجود دارد بنابراین 
گزارشــی که سازمان بازرسی داده است را به 
تمــام نهادهای وزارتی اعــلام کردیم و تمام 
دســتگاه های ذی ربط مراجعه و دلایل خود 
را مطرح کردند که منجر به بررســی پرونده 
دســتگاه هایی در مرجع قضایی شد که ترک 
فعل کرده اند بنابراین بــه دلیل پیگیری ها و 
اعلام گزارش از عملکرد دستگاه های مسوول، 
سازمان حفاظت محیط زیست هیچگونه ترک 

فعلی در اجرای این قانون نداشته است.

واکنش سازمان محیط زیست به یک هشدار 

* طی روزهای گذشته اخباری درباره 
هشدار سازمان بازرسی کل کشور به 

سازمان حفاظت محیط زیست در زمینه 
»مغفول ماندن اقدامات زیربنایی در اجرای 

قانون هوای پاک« منتشر شده است
* طبق ماده ۲ قانون هوای پاک،  

سازمان حفاظت محیط زیست بر حسن 
اجرای این قانون نظارت دارد و بازرسی 
کل کشور به این موضوع ورود کرده که 
بگوید سازمان محیط زیست به وظیفه 
نظارتی خود به خوبی عمل نکرده است

*آمار سازمان بین المللی مهاجرت 
نشان می دهد در سال 1400 اختلاف 

آمار بین افغان هایی که به ایران آمده اند 
و آنها که از ایران رفته اند یا اخراج 

شده اند، حدود 438 هزار نفر است، 
یعنی این تعداد افغان به مهاجران در 

ایران اضافه شده اند
* علیرضا زاکانی، شهردار تهران به 
تازگی اعلام کرده که تنهادر تهران 
حدود ۲ میلیون افغان وجود دارد؛ 
آماری که اگر درست باشد نشان 

می دهد که جمعیت 8 تا 10 میلیونی 
افغان  های داخل ایران چندان هم دور از 

ذهن نیست


